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“In New York wisten ze amper raad met de erfenis van hun voorouders.”
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Het belang van voorbeelden in het geloof is moeilijk te overschatten. Vuur ontsteek je met vuur.  
Als je ooit bij iemand een ‘heilig vuurtje’ hebt zien branden, vergeet je dat je hele leven niet meer.

Twee ontwikkelingen spelen in bijzon-

dere mate een grote rol. Vanwege de 

opkomst van internet, social media en 

de smartphone is er voor iedereen een 

continue stroom van informatie voorhan-

den. Dat heeft grote voordelen: weersites 

helpen ons met het plannen van buiten-

activiteiten, andere sites geven realtime 

verkeersinformatie, etc. Het heeft ook 

nadelen: de grote hoeveelheid informatie 

die tot ons komt, kan er voor zorgen dat 

het niet meer lukt om ons langdurig te 

verdiepen in een langer artikel of een 

boek. Alles wordt kort en vluchtig. 

Daarnaast is het vandaag de dag niet 

meer vanzelfsprekend dat we ons 

langdurig verbinden aan organisaties 

en thema’s. We zijn niet meer ergens bij 

betrokken, omdat we dat van huis uit zo 

mee hebben gekregen. Vandaag maken 

we zelf keuzes en die keuzes kunnen 

door de tijd wisselen. We geven geld en 

tijd het liefst aan een kortlopend project.

Verbondenheid met Israël
De Holocaust én de wederopstanding van 

de staat Israël waren de aanleiding dat de 

naoorlogse generaties zich zeer betrok-

ken wisten op het thema Israël. Dan gaat 

het niet alleen over het land, maar ook 

over het volk. En vooral over de trouw van 

God aan Zijn volk. 

Deze verbondenheid wordt door de 

nieuwere generaties niet meer vanzelf-

sprekend zo beleefd. Met enige voorzich-

tigheid gesteld, denk ik dat bovenstaande 

ontwikkelingen daarin een rol spelen. Het 

onderwerp “Israël” leent zich nauwelijks 

om uitgelegd te worden in een filmpje van 

40 seconden op een populaire website.

Waarom? Allereerst, wat bedoelen we 

precies met “Israël”? Is dat een staat, een 

land, een volk, een religie? Daarnaast zijn 

er complexe theologische vragen: Is het 

volk Israël principieel anders dan andere 

volken (vervangingstheologie, tweewe-

genleer)? En er is de politieke situatie: 

het conflict tussen Israël en de Palestij-

nen. Jongere generaties maken zich sterk 

tegen onrecht. En ze volgen websites, 

waarin ook, of vooral, onrecht van de 

Israëlische kant wordt getoond. Vanwege 

de complexiteit kunnen ze dan zomaar 

afhaken.

Naar de toekomst
Als je behoort tot één van de oudere ge-

neraties, dan kan het lastig zijn om deze 

ontwikkeling te begrijpen. Zeker als je 

van harte gelooft dat Gods hand zichtbaar 

is in het overleven van volk en staat. Toch 

ben ik van mening dat het verstandig is 

om met een open blik in de huidige tijd te 

staan. Hoe kunnen we onze jongeren hel-

pen om vandaag op een bijbelse manier 

naar Israël te kijken? 

Twee dingen zijn in het bijzonder belang-

rijk: Gods trouw aan Zijn beloften voor 

Israël (Rom. 11:1-2) én het feit dat we als 

gelovigen uit de volken ingeplant zijn in 

de olijfboom van Israël: het heil is uit de 

Joden (Joh. 4:22). Zonder Israël is er geen 

kerk. 

Nieuwe websites
Als Centrum voor Israëlstudies willen 

we graag tieners en jongeren hierover 

informeren. We denken dat het goed is 

om juist op hedendaagse manieren de 

boodschap te communiceren. Voordat de 

grote vragen aan de orde kunnen komen, 

is het goed om op een laagdrempelige 

wijze ook de jongeren te verbinden met 

Israël. In samenwerking met jeugdorga-

nisaties én andere Israëlorganisaties, zijn 

daarom de volgende twee sites tot stand 

gekomen: 

www.gezegendmetisrael.nl

www.deverkenners.info

Zodat de God van Israël geëerd blijft 

worden. «

Ds. J.H. Bonhof is directeur van het CIS.

Een romanschrijver die dat thema prachtig heeft uitgewerkt, 

is de Joodse Nobelprijswinnaar Isaac Bashevis Singer (1904-

1991). Hij groeide op in het Polen van voor de Tweede We-

reldoorlog en stamt uit een geslacht van vrome rabbijnen. 

In 1935 vlucht hij naar Amerika, vanwege het groeiende 

antisemitisme in Polen. Daar kan hij de verleidingen van het 

moderne leven maar moeilijk weerstaan. Tegelijk blijft het 

geloof van zijn jeugd aan hem trekken en stoort hij zich aan 

de oppervlakkigheid van de Amerikaanse cultuur.

In zijn boek Schimmen aan de Hudson wordt die tweestrijd 

op indrukwekkende wijze beschreven. Het boek gaat over 

joden in New York die worstelen met het leven na de  

Holocaust, en met de erfenis van hun gelovige voorouders 

waar ze in New York amper raad mee weten. Eén van de 

hoofdpersonen is Hertz Grein. Grein heeft veel gemeen met 

Singer.

Het enige dat Grein weerhoudt om te vervallen tot totaal 

cynisme, is het voorbeeld van zijn vader. Aan een joodse 

kennis vertelt hij:

Zijn voorbeeld is voortdurend voor mijn ogen, en hoe 

ouder ik word, hoe meer ik gedwongen ben om aan hem 

te denken. Hij was ook een man van vlees en bloed, maar 

hij leefde een heilig leven. Hij bracht alles in praktijk wat 

de joden en de christenen prediken. Zonder enig vertoon 

keerde hij de andere wang toe. Telkens als ik wanhopig ben 

over de mensheid in het algemeen en over mijzelf in het 

bijzonder, denk ik aan hem en vraag ik me af: Hoe heeft hij 

kunnen bestaan? Wat maakte hem tot wie hij was? Hij was 

niet uniek, trouwens. Onder degenen die Hitler uitroeide 

waren er tienduizenden heiligen. […]

Ze bestonden, en dat is het bewijs dat ze nog steeds kunnen 

bestaan. In het hart van de darwinistische jungle, midden in 

het slachthuis, leefden heilige mensen die ijverig vermeden 

anderen te kwetsen in hun gedachten, laat staan met een 

woord.

De boeken van Singer zijn nog steeds actueel en houden 

ook de kerk een spiegel voor. Zijn we in het volgen van 

Christus niet te veel compromissen aangegaan? «

Gertjan de Jong is storyteller bij jongerenplatform BasiC, 

onderdeel van het Interkerkelijk Kenniscentrum (IKC).

Israël en de jongere generaties Heiligen in het slachthuis

Joan Bonhof Gertjan de Jong

samen werken kijk op Israël

BasiC: een community die je uitdaagt tot een leven dat 

dieper gaat, ‘back to BasiC’. (www.basi-c.nl).

Op een laagdrempelige  
manier jongeren  

verbinden met Israël

Veranderingen in kerk en maatschappij voltrekken zich op dit moment in razend tempo. Dat geldt voor de techno-
logie, maar met de techniek verandert ook ons gedrag. Hoewel de veranderingen de oudere generaties zeker niet 
voorbijgaan, zijn ze vooral zichtbaar bij de jongeren. De vraag is: Hoe betrekken we de komende generaties bij het 
gesprek van de kerk met Israël?

http://www.gezegendmetisrael.nl
http://www.deverkenners.info
http://www.basi-c.nl

